
روز قرار ملت
 راهپیمایی سالروز پیروزی انقلاب 

فردا در بیش از 1000 شهر برگزار می شود

همین    صفحه

برای 22 بهمنی که روز آدینه است

نگاه

یکم- همچنان برای قضاوت 
درب��اره ترامپ زود اس��ت اما 
درباره قضاوت هایی که درباره او 
شده، می توان قضاوت کرد. یک 
اصل بسیار مهم که من تصور 
می کنم هر بحثی درباره ترامپ را باید از آنجا آغاز 
کرد این است که حضور او در کاخ سفید چیزی 
بر امکانات واقعی آمریکا در صحنه بین المللی از 
جمل��ه مقابل ایران نیفزوده اس��ت. حضور او در 
کاخ سفید، »واقعیت ها« درباره محدودیت های 
قدرت آمری��کا را تغییر نداده بلک��ه- حتی اگر 
خود او نداند- خود محصول این واقعیت هاست. 
آمریکا ت��وان اقتص��ادی مداخله در بی��رون از 
مرزه��ای خود را تا حدود زیادی از دس��ت داده 
اس��ت، روابط آمریکا و متحدانش بحرانی است، 
در تعریف منافع مشترک و شیوه های مشترک 
برای تامین این مناف��ع با برخی از نزدیک ترین 
متحدانش به بن بس��ت خ��ورده، مداخلاتش به 
جای حل، بحران ه��ا را پیچیده تر کرده، جامعه 
آمریکا از جنگ خس��ته و گریزان اس��ت، برای 
بحران های یمن و س��وریه هیچ راه حل صاف و 
س��اده ای وجود ندارد، آمریکا قادر به تدوین یک 
راهبرد که میان ایجاد ثبات در منطقه و حمایت 
از متحدان سنی اش توازن ایجاد کند نبوده است 
و خیلی چیزهای دیگر از این قبیل. حضور ترامپ 
در کاخ سفید یک معجزه نیست که با وقوع آن 
همه این مشکلات از میان برخاسته باشد. او شاید 
دیدگاه هایی متفاوت داشته باشد- یا چنین تظاهر 
کند- اما امکانات او برای پیگیری دیدگاه هایش 
همان امکاناتی اس��ت که در اختیار دولت اوباما 
ب��ود و بلکه مقداری ه��م کمتر. به همین دلیل 
هم هست که او بی س��روصدا برخی حرف های 
بسیار تند و تیز خود را درباره ایجاد منطقه پرواز 
ممنوع در سوریه، شهرک سازی در سرزمین های 
اش��غالی، برجام و برخی امور بس��یار مهم دیگر 
تعدیل کرده است. از این جنبه اگر بنگریم، یک 
نکته بسیار مهم این است که ممکن است ترامپ 
ی��ا تیم او خیلی حرف ها بزنند ولی برای گذار از 
حرف به عمل، بلافاصله با واقعیت هایی برخورد 
خواهند کرد که عبورناپذیر اس��ت. بنابراین یک 
اصل راهبردی این اس��ت که حرف های ترامپ 
را گوش کنیم اما حین برنامه ریزی، مقدورات و 
امکانات واقع��ی او را ملاک قرار دهیم. این اصل 
درباره همه رؤسای جمهوری آمریکا صادق است 
اما به طور خاص بای��د آن را درباره فردی مانند 
ترامپ که عاش��ق در س��رخط خبرها ماندن و 

رسانه ای شدن است، رعایت کرد.
دوم- یک اشتباه بس��یار بزرگ درباره ترامپ 
این اس��ت که او را همانگونه تصویر کنیم که 
دموکرات ها می کنن��د و با او همانطور برخورد 
کنی��م ک��ه دموکرات ها می خواهن��د. اگر این 
رویکرد در پیش گرفته شود یکی از خطاهای 
بسیار مهمی که شکل خواهد گرفت این است 
که »جنبه داخل��ی« رفتاره��ا و تصمیم های 
ترامپ نادیده گرفته می ش��ود. تقریبا در همه 
موارد، از لغو توافق ترنس پاس��یفیک بگیرید تا 
اب��لاغ فرمان اجرایی ممنوعی��ت ورود اتباع 7 
کشور به آمریکا، تصمیمات ترامپ بیش از آنکه 
ناظر به یک دی��دگاه راهبردی درباره تحولات 
بین المللی یا یک تلقی خاص از راهبرد سیاست 
خارجی آمریکا یا حتی تلاش برای پاسخ به یک 
مساله بین المللی باشد، بیشتر ناشی از تلاش 
ب��رای جلب توج��ه و راضی نگه داش��تن یک 
طبقه خاص اجتماعی در آمریکاس��ت. هسته 
س��خت رای ترامپ در آمری��کا یک جمعیت 
بزرگ سفیدپوست، اندکی نژادپرست، به لحاظ 
اقتصادی بشدت آس��یب دیده و مهاجرستیز 
است که فردی مانند »استیو بنن« را می توان 
نماد آنها دانست. در بسیاری موارد، ترامپ کاری 
را می کند که این طبق��ه می خواهند بی آنکه 
تبعات بین المللی آن برای او روش��ن باش��د یا 
اساسا آن را جدی بگیرد. معلوم نیست او تا کی 
می تواند به ای��ن روش ادامه بدهد اما تا وقتی 
اوضاع اینچنین است، نباید از تصمیمات مبتنی 
بر سیاست داخلی ترامپ، به زور، راهبردهایی 
درباره سیاست خارجی بیرون کشید. به عنوان 
نمون��ه، منع ورود اتباع 7 کش��ور ب��ه آمریکا 
بیش از آنکه ناش��ی از یک سیاس��ت دقیق در 
دولت ترامپ درباره این کش��ورها باش��د- که 
می دانیم چنین سیاس��تی لااق��ل الان وجود 
ندارد- از تلاش او برای راضی نگه داشتن طبقه 

مهاجرستیز در آمریکا نشأت می گیرد. 
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رئی��س محت��رم جمهور در 
روز مل��ی فن��اوری فضایی 
فرموده ان��د »پیام برجام این اس��ت که در باقی 
مسائل، مذاکره یک راه خوب برای حل مشکلات 

است«. در اینکه مذاکره یک راه برای حل 
مشکلات و چالش ها است شکی نیست اما 
مهم تر از آن، چگونه رفع شدن مشکلات و 
درس��ت حل ش��دن چالش هاس��ت. در 
تاریخ معاصر کش��ور هس��تند لحظات و 

اتفاقاتی که همواره با نوعی حس��رت و بر آمدن 
آه از نهاد از خاطر ما می گذرند، مثلا قراردادهای 
ترکمانچای و امث��ال آن. در این قراردادها هم با 
مذاکره یک چالش و مساله حل شده است ولی 
همانطور که گفتیم لفظ خوب قبل از فعل حل 
شدن برای هیچکدام از آنها به کار برده نمی شود. 
به نظر  می رس��د »خوب حل شدن« در هر نوع 
مذاکرات حل مساله، از پیش فرض های اساسی 
و بدیهی باشد و همین پیش فرض بودن چنین 
انتظاری از یک معاهده الزام آور بین المللی برای 
کشور است که رئیس جمهور را وامی دارد همواره 
لفظ خ��وب را درباره برجام به کار ببندد. لفظی 
که ش��واهد و قرائن حاکی از آن است نمی شود 
از آن در توصی��ف برجام اس��تفاده ک��رد. برجام 
وقتی می توانس��ت خوب به نظر برسد که زخم 
تحریم ه��ا و محدودیت ه��ای اعمال ش��ده ضد 
اقتص��اد ما را به طور کامل می بس��ت و حالا که 
این زخم هنوز به نوعی باز است پس مرور آنچه 
به بهای این معاهده از دست داده ایم و تعهداتی 
که پذیرفته ایم، این پیام روشن را به ما می دهد 
که پیام برجام این نیس��ت ک��ه مذاکره راه حل 
خوبی برای حل مش��کلات است. اما چرا برجام 
خوب نیس��ت و چرا زخم تحریم ها کماکان باز 
اس��ت و پیکره اقتصاد کشور را می رنجاند؟ برای 
نش��ان دادن این واقعیت ما نظر چند کارشناس 
اقتصادی و همچنین قسمتی از اظهارات رئیس 
بانک مرکزی درباره کانال های ارزی کشور پس از 
برجام را نقل می کنیم که به روشنی به استخوانی 
که لای زخم تحریم های به اصطلاح برچیده شده 

باقی گذاشته شده است، اشاره می کنند. 
اول- به یقین ارزش��مند ترین و شاید واقعی ترین 
دس��تاورد برجام، افزایش فروش نفت ایران است. 
همچنی��ن به یقی��ن بزرگ ترین ضعف پیوس��ت 
اقتصادی برجام هم عدم امکان  انتقال پول به شیوه 
معمول و عدم دسترس��ی مستقیم به دارایی های 
ارزی ناش��ی از فروش نفت اس��ت. در واقع تقریبا 
تنها راه نس��بتا س��ریع موجود برای دسترسی به 
دارایی ه��ای ارزی از کانال پس��ابرجام- مگر موارد 

اس��تثنایی- واردات کالاهای کام��لا مصرفی و با 
نقدشوندگی بالاست. کالاهایی که از قضا خودکفایی 
نسبی در تولید آنها از مزیت های استراتژیک ایران 
است، چنانکه در گزارش مکنزی تولید 92 درصد 
از نیاز کالاهای مصرفی در ایران به عنوان 
یک نقطه قوت مهم مورد اش��اره است. به 
بی��ان دیگر کانال ارزی حاصل از برجام  به 
نحوی ساختاردهی شده است که عملا به 
عنوان یک رقیب جدی برای صنایع خرد 
ایران بویژه پوشاک و قطعه سازان عمل می کند. این 
حقیقت تا حدودی  یکی از علل رکود در بسیاری 

از صنایع مصرفی را توضیح می دهد.
دوم- ولی الله سیف، رئیس کل بانک مرکزی در 
گفت و گو با تس��نیم، در پاسخ به این سوال که آیا 
درآمده��ای حاصل از فروش نفت به صورت دلار 
وارد کشور می شود، گفت: با دلار نه ولی با ارزهای 
دیگر وارد کش��ور می کنیم. اصطلاح وارد ش��دن 
ارز به کش��ور اصطلاح درستی نیست. درآمدهای 
ارزی م��ان را در تج��ارت خارجی مان اس��تفاده 
می کنیم. این درآمدها به حساب های بانک مرکزی 
در خارج از کش��ور واریز می شود و ما از آنجا برای 
واردات پرداخت می کنی��م. رئیس بانک مرکزی 
همچنین در برنامه نگاه یک اظهار کرد: »اصلا چرا 
باید ارز حاصل از فروش نفت را به کشور بیاوریم، 
بهتر اس��ت این درآمد ارزی در بانک های اروپایی 

باشد و صرف کالاهای سرمایه ای شود«.
سوم- بعد از برجام به دلیل عدم رفع تحریم های 
پولی و مالی، بانک مرکزی اقدام به ایجاد و گسترش 
یک ساختار کارگزاری بانکی با بانک های درجه 2 
و 3 اروپایی کرد. به این معنا که ایران نفت خود را 
می فروخت و پول آن را به حساب افتتاح شده نزد 
ای��ن بانک ها واریز می کرد. با توجه به عدم امکان 
انتقال پول به حساب های دیگر یا انجام عملیات 
عادی بانکی، روشی ارزی- ریالی برای استفاده از 
این درآمد دوباره بلوکه شده استفاده شد. به این 
معنا که متقاضی واردات اعم از خصوصی یا دولتی 
در تهران از طریق بانک های عامل به بانک مرکزی 
ریال می ده��د و بعد بانک مرکزی حواله ای ارزی 
به متقاضی واردات می دهد. این متقاضی به بانک 
اروپایی کارگزار مراجعه می کن��د و ارز را به ازای 
این حواله از حساب بانک مرکزی برداشت کرده و 
صرف واردات می کند. نام این روش طبعا ال سی 
به معنای معمول آن نیست و نوعی سیستم اولیه 
حواله کرد محسوب می شود. گفته می شود امکان 
انتقال این حواله بین بانک های کارگزار- و نه سایر 

بانک ها یا شبکه بانکی- فراهم آمده است. 
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آه! دوب��اره ی��وم الله افت��اده 
آدینه! روز متعلق به حضرت 
صاحب الزمان! قریب 40 سال است که به »آزادی« 
رسیده ایم اما به آزادی از این روزگار غریب غیبت، 

نه! فردا فریاد ما، جز خواندن شما نیست 
یابن الحس��ن! فردا ما خود سخن ها داریم! 
و این ش��عارهای ما ملت است که سخن 
و سخنران اصلی مراسم را معین می کند! 
آقاج��ان! ما چ��ون معمای حل گش��ته، 

حمل بر آسان بودنش نمی کنیم! و بر این باوریم 
سرنگونی رژیم شاه، کاری نشدنی بود اگر دست 
امام ما را نمی گرفتی! مستظهر به لطف و عنایت 
ش��ما بود که ترس در قاموس خمینی، محلی از 
اعراب نداش��ت! ما را ببخش، اگر گاهی فراموش 
می کنیم ش��ما را! هر روز هم به یادتان باشیم، باز 
نتوانسته ایم قدر شما را بشناسیم! گمانم ما واقف 
نیس��تیم »غیبت« یعنی چه و الا تا به حال آمده 
بودی! قریب 40 س��ال اس��ت چو فردایی، جشن 
پی��روزی می گیریم، به آن نش��انه که برای واقعه 
عظمای ظهور در صحنه حاضریم! فردا تا ساعاتی 
دیگر خواهد آمد! و یقین داریم آن فردای موعود 
نیز! این درس��ت که غیبت، دست نالایق ما را از 
دامان شما کوتاه کرده اما امام مگر می تواند به فکر 
امت خود نباشد؟! و برای شان دعا نکند؟! دعای تو 
اگر نبود، کدام »طریق القدس« به »فتح المبین« 
می رس��ید؟! و کدام خرمش��هر، آزادی را جش��ن 
می گرفت؟! حق داشتند شهدا، این همه امام زمانی 
بودند! این همه تهدید، این همه تحریم، این همه 
جنگ، این همه فتنه، لکن این همه راه که آمدیم، 
یعنی در گذر هر حادث��ه ای، مراقب ما بوده ای! و 
امام ما بوده ای! امامِ خمینی! و امامِ خامنه ای! رهبر 

ما، خطبه جمعه، آن هم��ه می گوید و می گوید، 
تا دس��ت آخر، با امام خود، نجوایی کند: »مولای 
ما تویی! صاحب ما تویی!« آقاجان! غم جدایی از 
آفتاب را، از همه بیش��تر ماه می داند! و آن ستاره 
شهید مدافع حرم که آرزو داشت جانش 
قربانی آن راهی شود که عاقبت به آمدن 

شما ختم می شود! 
آه! دوباره یوم الله افتاده آدینه! فردا باید 
»ندبه« را انقلابی تر از همیشه بخوانیم! و 
»سمات« را پر شورتر و از هر جمعه ای بیشتر، تو را 
از خدا بخواهیم! به یمن تقارن فردا از این پس باید 
آدینه های ما بیشتر رنگ انتظار بگیرد! آن موعود 
فرخنده، اگر شمایی، باید »ایستاده« منتظر بود! 
»انقلابی« منتظر بود! جوری که انگار هر ثانیه این 

غیبت، عمری به درازای یک قرن دارد! 
آقاجان! پیامبری نیامده است الا آنکه خود را 
از منتظران شما خوانده باشد! و خدا وعده آمدن 
تو را، قبل از همه به »آدم« داد! و »عیسی« خود 
را از حواریون تو می داند! و »محمد« که س��لام و 
صلوات خدا بر او باد، وعده آمدن تو را می داد! اگر 
چشم دنیا به آخرین رسول روشن شد، دوباره باز 
یک روز، چشم ما به واپسین امام می افتد! آدمیزاد 
قدرت را ندانس��ت! و همین ش��د راز غیبت! ما از 
گناه خود پشیمانیم! به گلدسته های مسجدالحرام 
نگاه می کردم، دیدم اس��تعاره از دستان ما ابنای 
آدم اس��ت ک��ه به علامت تس��لیم رفته ب��الا! و 
دیدم این همه بت که گس��تاخانه س��ایه بر خانه 
خدا انداخته اند، بت شکنی بت شکن تر از ابراهیم 
می خواهد! تو یوسفی هستی که از خیل پیامبران، 
فقط یعقوب انتظ��ارت را نمی کش��د! تو مهدی 

فاطمه ای... و فردا، همه فریاد ما!

این همه راه که آمدیم یعنی...نفت در برابر کالای مصرفی

دل نوشتدیدگاه
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1- مرحوم دکتر علي شریعتي 
در مش��هور ترین دفاع خود از 
روحانی��ت اصی��ل و مهذب و 

انقلابي مي گوید:
»من به عنوان کس��ی که 
رشته کارش تاریخ و مس��ائل اجتماعی است، 
ادع��ا می کنم در تمام این دو قرن گذش��ته در 
زیر هیچ قرارداد استعماری، امضای یک آخوند 
نجف  رفته نیست؛ در حالی که در زیر همه این 
قراردادهای اس��تعماری، امض��ای آقای دکتر و 

آقای مهندس فرنگ رفته هست!«
البته که جمله دکتر ش��ریعتي حصر زماني 
دارد و ماج��را را محدود به 2 قرن اخیر مي کند 
و صد البته منظور دکتر، آخوندي اس��ت که با 
تعمد پاي قراردادي را امضا نکرده است و حتما 
در تاریخ افرادي را داش��ته ایم که دور و برشان را 
همان دکتر و مهندس های فرنگ رفته گرفته اند و 
با ساده لوحي پاي بدترین و ننگین ترین قرارداد ها 

را امضا و تایید کرده اند.
2- هنگام��ی که حضرت علي )ع( به قصد مقابله 
ب��ا فتنه طلح��ه و زبیر رهس��پار بصره ش��د در 
توقفگاه ذی قار در نزدیکی کوفه، محمدبن جعفر 
و محمدبن ابی بکر را به کوفه فرس��تاد تا مردم را 
برای ختم غائله، تجهیز و ترغیب کنند. عبدالله بن 
قیس ]ابوموسي اشعري[ در کار بسیج نیرو با این 
گفته که » راه آخرت در گرو خانه نشینی است و 
جنگ دنیاخواهی اس��ت و هنوز بیعت عثمان بر 
گردن ماس��ت و تا کشندگان او مجازات نشده اند 
با کس��ی نخواهیم جنگید « طف��ره رفت و حتی 
فرس��تاده  علی)ع( را به زندان و قتل تهدید کرد 
و آنگاه که علی)ع( دومین بار عبدالله  بن عباس و 
مالک اشتر را به کوفه فرستاد ابوموسی با استناد به 
حدیثی که خود از پیامبر روایت می کرد اوضاع را 
به فتنه ای تشبیه کرد که می باید مردمان تا روشن 
ش��دن حقیقت چون پیکره های بی جان بر جای 
بمانند. علی)ع( این بار فرمان عزل وی را داد و او 
را به همراه عمار یاسر به کوفه فرستاد. ابوموسی 
دوباره با ایراد خطب��ه ای کوفیان را از مداخله در 
آنچه وی آن را نزاعی بین قریش نامید � که خود 
بای��د به اصلاح آن بپردازند � بر حذر داش��ت اما 
س��رانجام پس از آنکه امام حسن مجتبي فرمان 
عزل را از طرف حضرت امیر)ع( به وی ابلاغ کرد 

مالک اشتر او را از قصر حکومتی بیرون راند.
ادامه در صفحه 5

اشعري، اولين عمامه به 
سري كه كلاه سرش رفت

محمد  زعیم زاده
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گزارش »وطن امروز« از بی سابقه ترین اعتراضات نسبت به داوری ها در تاریخ جشنواره فیلم فجر

سينما اعتدال! 


